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Brev fra Assentoft Vandværk til Randers Kommune vedr. bassiner i 
Assentoft til overfladevand fra Nordic Waste 

- Udarbejdet i forlængelse af bassinkants-møde i Assentoft d. 7/3-2024 og forud for byrådsmøde 
i Randers Kommune d. 11/3-2024 
 

- Brevet offentliggøres på Assentoft Vandværks hjemmeside 

 

Til Byrådet, Randers Kommune 

I forbindelse med etableringen af bassinerne i Assentoft vil vi gerne understrege, at arbejderne fortsat 
giver anledning til bekymring hos Assentoft Vandværk samt stor utryghed hos borgere i Assentoft, 
Drastrup, Hørning og omegn. 

Det afholdte ”bassinkants-møde” har ikke forbedret forholdene – tværtimod. Henset til mødet kan vi 
supplere, at Assentoft Vandværk finder det uacceptabelt, at vores mere tekniske information skal 
præge et sådant møde. Et kaotisk møde, der blev afsluttet midt imellem alle spørgsmålene, og hvor 
der tillige blev fremgivet faktuelt forkerte svar. For byen var dette helt utilstrækkeligt. 

Vi er af den opfattelse, at etableringen sker forhastet og efter en uhensigtsmæssig fremgangsmåde. 

Det er oplyst, at bassinerne udføres med hjemmel i miljøbeskyttelseslovens § 70. Dette er lovens 
bestemmelse for øjeblikkelige afværgearbejder. 

Assentoft Vandværk har kontaktet Ellen Margrethe Basse, Professor emerita, dr.jur. & jur.dr. (h.c.), 
Juridisk Institut, Aarhus Universitet, der om bassinerne udtaler: 

Ellen Margrethe Basse: 

”Umiddelbart fortolker jeg § 70 som en bestemmelse, der vedrører udførelse af 
selvhjælpshandlinger på den virksomhed, hvor forureningen forekommer. 
Bestemmelsen kan efter min opfattelse næppe anvendes til at etablere bassinerne på 
andre arealer end det areal, hvor jordforureningen konkret er.  

Med den sårbarhed, som du nævner(1), der præger området, hvor bassinet etableres, kan 
kommunen ikke undlade at gennemføre de konkrete vurderinger, som forudsættes ved 
etablering af bassinerne efter miljøbeskyttelseslovens kapitel 3 og 4 samt 
naturbeskyttelseslovens § 3.”  

(1) Vandværksmæssigt er vores indvindingsopland ca. 30 m fra bassinerne, og derudover er vi i 
gang med udførelse af undersøgelsesboring (tilladelse pr. 21/11-2023) for en ny kildeplads, der 
inden for 1-2 år gerne skulle være i funktion og formentlig med et indvindingsopland i 
bassinområdet. Denne kildeplads ligger altså nedstrøms bassinerne. Vi er en voksende by, så 
behovet for vand er stigende. Kommunen presser os tillige med at tage mindre værker med. 



Bassinerne ligger klos op ad aktiv grøfteafvanding (afstand ca. 15 m), der føres via §3-område 
til Hals sø. Et forhold, der ikke tillægges betydning andet end ”det må ikke påvirkes” og ”det 
bliver ikke påvirket”. 

 

Placering af eksisterende boringer til Assentoft Vandværk samt det eksisterende indvindingsopland 
hertil fremgår af oversigtskort på næste side. Her ses, at bassinerne (vist med brun farve) ligger 
særdeles tæt på indvindingsoplandet (vist med lyseblå farve). 

Af kortet fremgår også prøveboringen i Drastrup Øst. Indvindingsoplandet til denne er endnu ikke 
fastlagt, men vil med stor sandsynlighed komme til at krydse bassinerne. Under alle omstændigheder 
vil prøveboringen ligge nedstøms ift. bassinerne, hvilket også fremgår af beskrivelsen til Ellen 
Margrethe Basse. Dermed vil en nedsivet forurening fra bassinerne potentielt kunne ende i 
grundvandsmagasinet. 

Assentoft Vandværk er uforstående overfor, at bassinerne opføres med hjemmel i 
miljøbeskyttelseslovens § 70 og samtidig projekteres med en utæthed. 

Hvis man står i denne situation, skal der udvises agtpågivenhed og af forsigtighedsprincip etableres 
dokumenterede tætte membraner.    

Vi bemærker af sagsfremstillingen til byrådsmødet, at der lægges op til møde med værket. 
Vi skal her påpege, at Assentoft Vandværk af forvaltningen d. 16/2-2024 er lovet fremsendelse af 
information om projektet primo uge 8 (det var d. 19/2-2024…). Vi har intet hørt fra forvaltningen. Ved 
bassinkants-mødet blev der af Michael Damm til dette svaret ”I er her jo nu”.  

Vandværket informerede allerede d. 14/2-2024 forvaltningen om, at vi er klar på at samarbejde og 
gerne vil deltage i sikring af forsvarlige forhold. Dette står vi stadig ved, men vil kraftigt opfordre til, at 
bassinerne etableres som tætte og ikke med en kalkuleret utæthed på 6 mm / måned (oplyst ved 
bassinkants-møde). 

Det blev på bassinkants-mødet oplyst, at man ved godkendelsen vil holde membranen op mod 
standarden DS466. Dette er vi uforstående overfor, da membranen jo netop ikke er udført iht. denne.  

Forvaltningen henviser til, at bassinernes udførelse har taget udgangspunkt i 
proportionalitetsprincippet. Altså at investeringen står i forhold til det mål, der skal opfyldes. 
Hertil kan Assentoft Vandværk kun bemærke, at den valgte metode skal være den rigtige, inden dette 
princip anvendes. I den aktuelle situation vurderes metoden, som den indtil nu er videregivet, ikke at 
være den egnede.  

Hvis bassinerne i Assentoft skal anvendes, må disse udføres med en tæt membran, hvor det 
anbefales, at Assentoft Vandværk inddrages i, at tætheden er tilstrækkeligt dokumenteret. 

 

Med venlig hilsen 

Bestyrelsen for Assentoft Vandværk 
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